



January 22, 1958

**Memorandum on a Discussion with Wang
Huangzhang, Head of the Foreign Affairs Office of
the Prefectural People's Committee**

Citation:

"Memorandum on a Discussion with Wang Huangzhang, Head of the Foreign Affairs Office of the Prefectural People's Committee", January 22, 1958, Wilson Center Digital Archive, RGANI, fond 5, opis 49, delo 130, listy 61-64. Translated by David Brophy.
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/175899>

Summary:

Wang Huangzhang reports on "local nationalism" in Xinjiang and poor agricultural conditions in the region.

Credits:

This document was made possible with support from MacArthur Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

Из дневника
Блокина Г.П.

22 января 1958 г.

К о п и я
СЕКРЕТНО. Экз. 1.61

" / " февраля 1958 г.

№ 3284

ЗАПИСЬ БЕСЕДЫ

С ВАН ХУАН-ЧЖАНОМ, НАЧАЛЬНИКОМ УПРАВЛЕНИЯ ПО
ИНОСТРАННЫМ ДЕЛАМ ОКРУЖНОГО НАРОДНОГО КОМИТЕТА /вх.328с/

Беседа состоялась 22 января у меня на квартире. Рассказал Вану о работе совещания уездных уполномоченных Общества совграждан, передал тексты выступлений уполномоченных и решение Правления Общества совграждан о работе уполномоченных и просил после ознакомления высказать свои мнения по существу затронутых вопросов. Ван обещал это сделать в ближайшее время.

Затем поинтересовался, как идут у Вана дела в Хоргосском уезде, где он отвечает за проведение социалистического воспитания и упорядочение кооперативов, какие за последнее время есть новости.

Ван рассказал, что в Урумчи на расширенном Пленуме парткома автономного округа развернулась борьба с местными националистами, что срок Пленума еще продлен на один месяц. Особенно ожесточенная борьба ведется против группы руководящих работников из местных национальностей, у которых наиболее серьезно проявился национализм. К ним относятся Зия Семетов, начальник департамента культуры, Ибраим Турды, начальник департамента внутренних дел, Саиди, председатель городского Народного комитета, Абдураим Айсаев, заместитель председателя Народного комитета Или-Казахского автономного округа и др., всего более 10 человек. В частности Абдураим Айсаев настолько запутался в своих преступлениях против партии и народа, что решил покончить жизнь самоубийством. 17 января 1958 года Айсаев зарезал себя в общежитии, когда его товарищи ушли на завтрак в столовую. Айсаеву было пред"явлено несколько обвинений. Прежде всего - борьба против КПК и КПСС; Айсаев требовал создания независимого Уйгурстана, причем не желал, чтобы он входил в состав КНР или СССР, т.к. считал, что ни китайские коммунисты, ни русские коммунисты не проводят правильной национальной по-

03979

литики, что подлинной независимости нет ни в Синьцзяне, ни в Узбекистане, ни в Казахстане. Айсаяев говорил, что раньше Советский Союз помогал уйгурам бороться против китайцев, а теперь, наоборот, помогает китайцем в борьбе против уйгур, создалось безвыходное положение для уйгурского народа. Если ханьцы не согласятся предоставить самостоятельность уйгурам, то надо поднимать народ на вооруженное восстание. Китайцы большими партиями прибывают в Синьцзян, им здесь совершенно нечего делать, мы сами, говорил Айсаяев, обойдемся без них, самостоятельно справимся с любой работой. В действительности получается так, что кадры из местных национальностей не имеют никаких реальных прав, все за них решают ханьские кадры. После кооперирования, говорил он, народ стал жить еще хуже, стало больше бедных и нуждающихся.

Ван заметил, что во время поездки с делегацией в Мекку Айсаяев установил связь с американской разведкой, имел несколько бесед с Имином, Айсаяеком, Бугра, которые в 1949 году бежали в Пакистан. Айсаяеву также пред"явлено обвинение в том, что он получил подарки и деньги от американской разведки. Под тяжестью всех этих преступлений, сказал Ван, Айсаяев и покончил с собой. Далее Ван отметил, что пред"явленные обвинения складывались из официальных выступлений Айсаяева и неофициальных, личных бесед с близкими ему людьми, которые добровольно рассказали об этом.

Ван подчеркнул, что для того, чтобы предотвратить ненужные кривотолки и недовольство местных национальных кадров и населения, в тот же вечер, когда было привезено в Кульджу тело Айсаяева, было созвано собрание ответственных кадровых работников города Кульджи и областных учреждений. На собрании с раз"яснениями выступил первый секретарь окружного комитета партии Чжан Ши-гун, который по поручению парткома СУАР специально вернулся с Пленума в Кульджу. Затем на следующий день НПКС автономного округа собрал авторитетных духовных лиц и торговопромышленников и сделал соответствующие раз"яснения.

В тот же день было созвано собрание кадровых работников всех степеней, где Чжан Ши-гун выступил со специальным докладом. На похоронах Айсаяева присутствовало не более 30 его родственников. Кадровые работники не принимали участия в похоронах.

Ван отметил, что партком ожидал, что могут возникнуть какие-либо стихийные демонстрации и будут выражаться недовольства со стороны кадров из местных национальностей, но все прошло спокойно, кадровые работники из местных национальностей и население восприняло это сообщение должным образом.

После этого Ван рассказал о социалистическом воспитании в деревне. Социалистическое воспитание в деревне в общей сложности будет проводиться около 5-6 месяцев, предполагается его закончить во второй половине февраля. Социалистическое воспитание в деревне - это упорядочение стиля работы кадров и упорядочение кооперативов, конечной целью всей работы по воспитанию крестьян должен быть крутой подъем производства. Движение делится на 4 этапа: первый - проведение курса "пусть расцветают сто цветов:". сначала среди кадровых работников, затем среди крестьянских масс; второй этап - упорядочение стиля работы, устранение тех неполадок, которые можно устранить быстро; третий - вновь развертывание обсуждений и дискуссий, чтобы закончить незавершенную работу по упорядочению. На этом этапе окончательно выявляются недостатки, уясняются правильные и неправильные мнения. По существу, повторяется еще раз первый этап и, наконец, на четвертом этапе проводится упорядочение кооперативов и подготовка к весеннему севу.

Ван подчеркнул, что нет специального этапа по борьбе с кулаками, помещиками и другими вредными элементами на селе. Борьба с помещиками и кулаками проводится на втором и третьем этапах движения. Злостных распространителей слухов, людей, укрывающих от государства хлеб, подстрекающих членов кооператива на выход из кооперативов и т.д., или арестовывают по требованию крестьян или снова на них "надевают шапку кулака или помещика" и заставляют работать в кооперативе под наблюдением. По требованию масс в Хоргосском уезде арестовано около 30 человек. Кроме помещиков и кулаков в это число входят

4.
64

воры, хулиганы, расхитители кооперативного и государственного имущества и др. вредные элементы.

По отношению к лодырям и торгашам, которые летом на работают или очень мало работают в кооперативе, а стараются найти легкий заработок в городе, крестьяне предложили применять способ перевоспитания и экономического давления. Например, если член кооператива по вышеназванной причине имеет 40 трудодней, каждый трудодень оплачивается в среднем по 1,5-2 копейки, то лодырь получит 80 копеек, которых ему, безусловно, не хватит даже на то, чтобы рассчитаться за взятое у кооператива в кредит зерно в течение 1957 года. Фактически у него нет денег, чтобы заплатить за хлеб для питания семьи, причитающийся ему по государственной норме. В этом случае кооператив снова выдает лодырю кредит зерном на неделю или на две, предоставляет его семье лошадь и арбу, чтобы он мог заниматься подсобным промыслом и постепенно выкупать причитающийся по норме хлеб. Фураж для лошади бесплатный, но лодырь из заработанных денег 40% должен отдать в кассу кооператива, остальные может тратить на свои нужды. После введения норм на хлеб из кооператива уйти без разрешения в город стало почти невозможно, т.к. в городе можно получить хлебные нормы только на основании официального разрешения с прежнего местожительства. Первые несколько месяцев показали, что предложение народных масс относительно перевоспитания лодырей оказалось весьма эффективным.

В заключение Ван отметил, что несмотря на плохой урожай в этом году, автономный округ в целом к концу декабря выполнил план по госзакупкам зерна и по сбору сельхозналога. Успешно выполнить этот план в условиях, когда был собран плохой урожай и введены нормы на хлеб для всего населения, можно было только в результате широко развернувшегося социалистического воспитания в деревне.

УПРАВЛЯЮЩИЙ КОНСУЛЬСТВОМ
СССР В КУЛЬДЖЕ

/Г.Блокин/

I-ИЖ/нм
I-ЦК КПСС,
№260-дв
7.П.58

В е р н о :

[...]

From the diary of G. P. Blokin

22 January 1958

Memorandum on a discussion

With Wang Huangzhang, Head of the Foreign Affairs Office of the Prefectural People's Committee

Our conversation took place in my apartment on January 22. I informed Wang about the work of the Society of Soviet Citizens' conference of county plenipotentiaries, provided him with the text of the plenipotentiaries' speeches and the Society's resolution on the plenipotentiaries' work, and asked him after acquainting himself with these to offer his opinions on the substance of the questions touched upon.

I then inquired as to how things were going for Wang in Khorgos County, where he is responsible for implementing socialist education and regulating the cooperatives, and if there was any news in the recent period.

Wang told me that at the expanded plenum of the Autonomous Region Party Committee in Ürümchi, a struggle with local nationalists was developing, and that the period of the plenum had already been extended by one month. A particularly fierce struggle was being waged against a group of leading workers from the national minorities, among whom nationalism has manifested most seriously. These include Ziya Sämadov, head of the Department of Culture, Ibrahim Turdi, head of the Department of Internal Affairs, Saidi, chairman of the metropolitan People's Committee, Abdurehim Äysaev, deputy chairman of the People's Committee of the Ili-Kazakh Autonomous Prefecture, and others, totaling more than 10 individuals. Most notably, Abdurehim Äysaev had become so implicated in crimes against the party and the people that he decided to end his life by suicide. On 17 January 1958, when his comrades went out for breakfast in the canteen, Äysaev cut his throat in the dormitory. A number of accusations had been brought against Äysaev. Chief among them were struggle against the CCP and the CPSU; Äysaev called for the creation of an independent Uyghuristan, and in so doing he did not have in mind that it would enter into the composition of the PRC or USSR, that is to say he considered that neither the Chinese nor the Russian Communists were carrying out a correct nationalities policy, and that there was no genuine independence in Xinjiang, nor in Uzbekistan, nor in Kazakhstan. Äysaev would say that previously the Soviet Union had helped the Uyghurs to struggle against the Chinese, but now by contrast it was helping the Chinese in a struggle against the Uyghurs. If the Han would not agree to grant the Uyghurs independence, then it would be necessary to rouse the people to an armed uprising. The Chinese are arriving in Xinjiang in large groups, Äysaev used to say, but there's absolutely nothing for them to do here, we can get along without them by ourselves, we'll deal with any task independently. In practice, it's working out that cadres from the national minorities don't have any real rights, Han cadres decide everything for them. Since the creation of cooperatives, he would say, the people started to live even worse, they became more destitute and poor.

Wang noted that during his trip with a delegation to Mecca, Äysaev established connections with American intelligence, and had several discussions with Imin, Isa [Yusuf Alptekin] Beg, and [Muhämmäd Imin] Bughra, who fled to Pakistan in 1949. An accusation was also brought against Äysaev that he received gifts and money from American intelligence. Beneath the weight of all these crimes, Wang said, Äysaev dealt with himself. Wang further pointed out that the accusations levied against him were compiled from Äysaev's official statements and unofficial, private conversations with people close to him, who voluntarily spoke about this.

Wang emphasized that in order to prevent unnecessary gossip and discontent among local national cadres and the local population, on the evening when Äysaev's body

was brought to Ghulja, a meeting was convened of responsible cadre workers of the city of Ghulja and the prefecture administration. At the meeting, first secretary of the party Prefecture Committee Zhang Shigong [张世公], who had returned from the plenum to Ghulja on the specific instructions of the XUAR Party Committee, provided clarifications. On the next day, the People's Political Consultative Committee of the autonomous prefecture summoned influential religious figures and entrepreneurs and gave the necessary explanations. On that same day a meeting of cadre workers of all levels was held, where Zhang Shigong presented a special report. No more than 30 of his relatives attended Aysaev's funeral. Cadre workers did not participate in the funeral.

Wang noted that the party committee anticipated that some kind of spontaneous demonstrations might break out, and discontent would be expressed on the part of the cadres from the local nationalities, but everything went off peacefully, and the cadre workers from the local nationalities and the population received the information in an appropriate fashion.

After this Wang talked about socialist education in the village. Socialist education in the village, with all of its complications, will last for about 5-6 months, and it is proposed to conclude it in the second half of February. Socialist education in the village refers to the rectification of the style of work among the cadres and the regularization of cooperatives, with the ultimate goal of the whole task of educating the peasants to be a great increase in production. The movement is divided into four stages: the first involves carrying out the policy to "Let a Hundred Flowers Bloom," initially among cadre workers, and then among the peasant mass. The second stage is the rectification of the style of work, and the elimination of those faults which can be quickly done away with. The third is the renewed utilization of talks and discussions, in order to complete the unfinished work of rectification. At this stage, deficiencies are conclusively brought to light, with clarification of correct and incorrect opinions. Essentially the first stage is repeated and, finally, the regularization of cooperatives is carried out in preparation for the spring sowing.

Wang emphasized that there is no distinct phase for the struggle against kulaks, landlords and other hostile elements in the village. The struggle against landlords and kulaks is carried out at the second and third stages of the campaign. Malicious spreaders of rumors, people hiding grain from the state and provoking members of the cooperative to leave the cooperatives etc. they either arrest at the request of the peasants, or they again "put the cap of kulak or landlord" on them and force them to work in the cooperative under supervision. At the request of the masses in Khorghos County around 30 people have been arrested. Apart from landlords and kulaks this number includes thieves, hooligans, embezzlers of cooperative and state property and other harmful elements.

In relation to idlers and traffickers, who during the summer don't work in the cooperative, or work only very little, seeking instead to find easy income in the city, the peasants have proposed to adopt tactics of reeducation and economic pressure. If, for example, for the reasons given above a member of the cooperative has only accrued 40 working days, each workday will be compensated on average 1.5 - 2 yuan, so the idler will receive 80 yuan, which obviously won't be enough for him to even settle his accounts for the grain drawn from the cooperative on credit in the course of 1957. He will have practically no money to pay for bread to sustain his family, which is due to him according to state rationing. In such a situation, the cooperative will provide the idler with credit in grain for a week or two, and will furnish his family with a horse and cart, so that he can engage in secondary trade and gradually pay off the bread assigned to him as per the rations. Fodder for the horse is free of charge, but the idler has to give up 40% of the money he earns to the cooperative's account, and can then spend the rest on his needs. Since the introduction of rations for bread it has become almost impossible to leave the cooperative and go to the city without permission, because one can only receive

bread rations in the city on the basis of official permission from one's previous place of residence. The first few months have shown that the proposal of the popular masses regarding the reeducation of idlers has proven entirely effective.

In conclusion, Wang noted that despite the poor harvest this year, the autonomous prefecture had fully accomplished the plan for the state purchase of grain and for the levy of agricultural tax by the end of December. To successfully fulfill this plan under conditions in which a poor harvest had been brought in, and bread rations introduced for the whole population, could only be attributed to the wide dissemination of socialist education in the countryside.

Manager of the Consulate of the USSR in Ghulja G. Blokin [...] 7.II.58